

## German Competition Authority: Federal Cartel Office issues antitrust fines on porcelain producers

17 Oct 13 | 09:45 GMT

### IN BRIEF

MLex Summary: The German competition authority has today levied antitrust fines amounting to about 900,000 euros on porcelain makers Kahla, Christian Seltman, the federation of the ceramics industry as well as two individuals. When deciding on the penalties, the regulator took into consideration the difficult economic situation in the sector, and "therefore imposed relatively moderate fines," the agency's President Andreas Mundt said. Settlement agreements have been reached with Kahla and the ceramic industry association for their respective cooperation in the proceedings.

*Full statement follows in English and German:*

Bundeskartellamt concludes cartel proceedings against manufacturers of household porcelain

Bonn, 17 October 2013: The Bundeskartellamt has today imposed fines totaling just under 900,000 euros on the companies Porzellanfabrik Christian Seltmann GmbH and KAHLA/Thüringen Porzellan GmbH, the ceramic industry association (Verband der Keramischen Industrie) and two individuals involved. With this fining decision it has concluded its investigation proceedings against manufacturers of household porcelain on account of anticompetitive agreements.

Andreas Mundt, President of the Bundeskartellamt: "Cartel agreements always cause serious economic harm. Economic difficulties in a particular sector cannot justify the consumer having to pay more for a product than he would if effective competition were in place. We have borne in mind the difficult economic situation in the porcelain sector in the current proceedings. We have therefore imposed relatively moderate fines, which take account of the financial situation of the individual companies involved."

The proceedings were triggered by an application for leniency by the company Villeroy & Boch AG. In February 2011 the Bundeskartellamt had carried out searches at six porcelain manufacturers in Germany and their trade association. The investigations which followed have shown that the porcelain manufacturers agreed, *inter alia*, to raise their prices already from 1 October 2006 in order to implement the increase in value-added tax which only came into effect on 1 January 2007. The association actively assisted the members of the cartel with their agreements. Two of the companies concerned could not be prosecuted due to insolvency and the proceedings against two other parties involved were discontinued for other reasons.

A settlement could be reached with the company Kahla, which had cooperated with the Bundeskartellamt during the proceedings and with the ceramic industry association. The fining decisions are not yet final and can be appealed

[www.mlex.com](http://www.mlex.com)  
MLex customer services  
customerservices@mlex.com

MLex London  
141 Moorgate (3rd Floor)  
London EC2M 6TX  
United Kingdom

MLex Brussels  
Rue de la Loi 67  
1040 Brussels  
Belgium

MLex Washington  
1776 I (Eye) St. NW  
Suite 260  
20006 Washington,D.C.  
USA

MLex New York  
535 Fifth Avenue, 4th Floor  
10017 New York  
USA

against to the Düsseldorf Higher Regional Court.

---

### Bundeskartellamt / Kartellverfolgung

#### Kartellverfahren gegen Hersteller von Haushaltsgeschirr abgeschlossen

Bonn, 17. Oktober 2013: Das Bundeskartellamt hat heute gegen die Unternehmen Porzellanfabrik Christian Seltmann GmbH und KAHLA/Thüringen Porzellan GmbH, gegen den Verband der Keramischen Industrie sowie gegen zwei verantwortliche Personen Bußgelder in Höhe von insgesamt knapp 900.000,- € erlassen. Damit hat die Behörde das Ermittlungsverfahren gegen Hersteller von Haushaltsgeschirr wegen wettbewerbswidriger Absprachen abgeschlossen.

Andreas Mundt, Präsident des Bundeskartellamtes: „Kartellabsprachen sind immer mit einem hohen volkswirtschaftlichen Schaden verbunden. Auch wirtschaftliche Schwierigkeiten in einer Branche können daher keine Rechtfertigung dafür sein, dass der Verbraucher mehr für ein Produkt zahlen muss, als er es bei funktionierendem Wettbewerb getan hätte. Das wirtschaftlich schwierige Umfeld der Porzellanbranche haben wir im vorliegenden Verfahren im Blick gehabt. Daher haben wir relativ moderate Bußgelder verhängt, die der individuellen finanziellen Situation der Unternehmen Rechnung tragen.“

Das Verfahren wurde ausgelöst durch einen Kronzeugenantrag des Unternehmens Villeroy & Boch AG. Im Februar 2011 hatte das Bundeskartellamt bei sechs Porzellanherstellern in Deutschland und bei dem zuständigen Verband durchsucht. Die sich anschließenden Ermittlungen haben ergeben, dass sich die Hersteller von Haushaltsgeschirr unter anderem im Zusammenhang mit der Umsetzung der Mehrwertsteuererhöhung zum 1. Januar 2007 darauf verständigt haben, die Preise unter Einbeziehung der Mehrwertsteuererhöhung bereits zum 1. Oktober 2006 zu erhöhen. Der Verband hat die Mitglieder bei den Absprachen aktiv unterstützt. Zwei der beteiligten Unternehmen konnten wegen Insolvenz nicht weiter verfolgt werden, gegen zwei weitere Beteiligte wurde das Verfahren aus anderen Gründen eingestellt.

Mit dem Unternehmen Kahla, das auch im Laufe des Verfahrens mit dem Bundeskartellamt kooperiert hatte, und mit dem Verband der Keramischen Industrie konnte eine einvernehmliche Verfahrensbeendigung (Settlement) erzielt werden. Die verhängten Geldbußen sind noch nicht rechtskräftig. Gegen die Bescheide kann Einspruch eingelegt werden, über den das Oberlandesgericht Düsseldorf entscheidet.

[www.mlex.com](http://www.mlex.com)  
MLex customer services  
customerservices@mlex.com

MLex London  
141 Moorgate (3rd Floor)  
London EC2M 6TX  
United Kingdom

MLex Brussels  
Rue de la Loi 67  
1040 Brussels  
Belgium

MLex Washington  
1776 I (Eye) St. NW  
Suite 260  
20006 Washington, D.C.  
USA

MLex New York  
535 Fifth Avenue, 4th Floor  
10017 New York  
USA

© 2013 MLex Ltd. All rights reserved.

[www.mlex.com](http://www.mlex.com)  
**MLex customer services**  
customerservices@mlex.com

**MLex London**  
141 Moorgate (3rd Floor)  
London EC2M 6TX  
United Kingdom

**MLex Brussels**  
Rue de la Loi 67  
1040 Brussels  
Belgium

**MLex Washington**  
1776 I (Eye) St. NW  
Suite 260  
20006 Washington, D.C.  
USA

**MLex New York**  
535 Fifth Avenue, 4th Floor  
10017 New York  
USA